

Universitätsklinik für Dermatologie, Venerologie und Allergologie, Medizinische Universität Innsbruck

Über uns

Die Innsbruck Univ.-Hautklinik ist das einzige Zentrum der Versorgung und Ausbildung im Fach Dermatovenerologie in Tirol. In den letzten Jahren wurde die Dermatoonkologie zum zertifizierten Hautkrebszentrum (OnkoZert) entwickelt und das klinische Studienzentrum ausgebaut. Schwerpunkte bilden unter anderem die Sprechstunden für Photomedizin, Psoriasis, Autoimmunerkrankungen, HIV und Geschlechtskrankheiten sowie für Genodermatosen, welche zum nationalen Expertisezentrum und Vollmitglied des European Reference Networks (ERN-Skin) entwickelt wurde. Die Allergologie und die Dermatohistopathologie besitzen traditionell eine standortübergreifende Strahlkraft und sind als Spezialisierungsstätten anerkannt. In den letzten Jahren wird zunehmend interdisziplinär vernetzt („Comprehensive Centers“/Zentrumsmedizin). Im Rahmen von Falldiskussionen erfolgen Behandlungsplanungen, Fortbildungen und wissenschaftliche Projekte gemeinsam mit anderen Fachdisziplinen (insbesondere Chirurgie, Innere Medizin, Strahlentherapie, Humangenetik, Pädiatrie und viele mehr). Mit dem Jahreswechsel 2024/2025 übergab Prof. Matthias Schmuth nach 15 Jahren die Klinikleitung an Prof. Gudrun Ratzinger. Die Forschungslaboratorien wurden 2018 von Prof. Romani zunächst an Prof. Christine Heufler-Tiefenthaler und 2023 an Prof. Patrizia Stoitzner übergeben.

Für die Kenndaten der Klinik siehe Seite 29.

Forschungsschwerpunkte

- Apple Care (Norbert Reider and Bettina Nothegger)
- Immunosurveillance of Skin by Dendritic Cells – Potential Application for Immunotherapy (Patrizia Stoitzner, Christoph Tripp, Florian Hornsteiner, Claudia Zelle-Rieser, Helen Strandt, Sophie Dieckmann, Janine Vierthaler, Christina Mayerl)
- Atopische Dermatitis (Sandrine Dubrac, Deborah Minzaghi, Verena Moosbrugger-Martinz)
- Epidermale Homöostase und Therapie (Daniela Ortner-Tobider, Thomas Trafoier, Matthias Schmuth)
- Cutaneous Immune System, Autoimmunity (Barbara Böckle, Gudrun Ratzinger)
- Infectious Diseases of the Skin (Mario Sarcletti, Martin Gisinger, Maria Kitchen-Hosp, Robert Zangerle)
- Photomedizin (Gudrun Ratzinger)
- Dermatohistopathologie (Nina Frischhut)

Department of Dermatology, Venereology and Allergology, Medical University of Innsbruck

About us

The Innsbruck University Dermatology Clinic is the only center for care and training in dermatovenerology in Tyrol. In recent years, dermatooncology has been developed into a certified skin cancer center (OnkoZert), and the clinical study center has been expanded. The main focal areas of focus include consultation hours for photomedicine, psoriasis, autoimmune diseases, HIV, and sexually transmitted diseases as well as genodermatoses, which. The center has been developed into a national center of expertise and full member of the European Reference Network (ERN-Skin). Allergology and dermatohistopathology traditionally have a cross-location appeal and are recognized as specialist centers. In recent years, interdisciplinary networking (“Comprehensive Centers“/Center Medicine) has become increasingly common. Treatment planning, further training/continuing education, and scientific projects are carried out jointly with other specialist disciplines (in particular e.g., surgery, internal medicine, radiotherapy, human genetics, pediatrics, and many more) as part of case discussions. At the turn of the year From December 2024/ to January 2025, Prof. Matthias Schmuth handed over the clinic management of the clinic to Prof. Gudrun Ratzinger after 15 years of service. The research laboratories were initially handed over from Prof. Romani to Prof. Christine Heufler-Tiefenthaler in 2018 and to Prof. Patrizia Stoitzner in 2023.

For the characteristics of the clinic, see page 29.

Main research areas

- Apple Care (Norbert Reider and Bettina Nothegger)
- Immunosurveillance of Skin by Dendritic Cells – Potential Application for Immunotherapy (Patrizia Stoitzner, Christoph Tripp, Florian Hornsteiner, Claudia Zelle-Rieser, Helen Strandt, Sophie Dieckmann, Janine Vierthaler, Christina Mayerl)
- Atopic dermatitis (Sandrine Dubrac, Deborah Minzaghi, Verena Moosbrugger-Martinz)
- Epidermal homeostasis and therapy (Daniela Ortner-Tobider, Thomas Trafoier, Matthias Schmuth)
- Cutaneous Immune System, Autoimmunity (Barbara Böckle, Gudrun Ratzinger)
- Infectious Diseases of the Skin (Mario Sarcletti, Martin Gisinger, Maria Kitchen-Hosp, Robert Zangerle)
- Photomedicine (Gudrun Ratzinger)
- Dermatohistopathology (Nina Frischhut)

Laboreinrichtungen

- Allergielabor
- Dermatohistopathologielabor
- Immunfluoreszenzlabor
- Venerologie- und Mykologielabor
- Langerhanszellforschung
- Epidermale Biologie Forschung
- Molekularbiologieforschung

Geschichte

1873-1894: In Innsbruck war es die chirurgische Klinik, die Geschlechtskranke pflegte und behandelte. Weil viele Geschlechtskranke Haut- und Schleimhautveränderungen zeigten, entwickelte sich eine besondere Expertise. In den 1870er Jahren – während gleichzeitig eine Pockenepidemie um sich griff – wurde zunächst eine Ambulanz für Geschlechtskranke und in Folge eine eigene Klinik für Syphilis eingerichtet. Das diesbezügliche Dekret des Kaisers Franz Joseph ist mit 26. September 1873 datiert. Innsbruck war gemeinsam mit Graz unter den ersten Universitätsstädten, in denen dieser Schritt erfolgte. Davor waren eigenständige Hautkliniken in Florenz (1802) und Wien (1849) geschaffen worden. Die dazugehörige Professur in Innsbruck war zunächst ein Extraordinariat, ihre Bezeichnung wurde nach mehrfacher Beantragung auf Syphilis und Dermatologie erweitert und schließlich 1886 zum Ordinariat angehoben. Das Innsbrucker Ordinariat für Dermatovenerologie ist nach Wien (1869) das zweitälteste im deutschsprachigen Raum (danach folgten Prag 1892, Graz 1895, Leipzig 1901, Bern 1903).

Für mehr Information zur Geschichte über die Klinik in Innsbruck siehe: <http://www.skinonline.at>

Lehre und Ausbildung

Studierende der Medizin und der Molekularen Medizin (ca. 400 / Jahr) an der MedUni Innsbruck. Ausbildung von Ärzten in Ausbildung zur Allgemeinmedizin und im Fach Haut- und Geschlechtskrankheiten.

Zukunftsvision

Die Versorgung Haut- und Geschlechtskranker auf dem aktuellsten Stand durch Forschungs- und Lehre mit nationaler und internationaler Sichtbarkeit.

Klinikvorstand: Univ.-Prof. Dr. Matthias Schmuth (bis 31.12.2024)

Univ.-Prof.in Dr.in Gudrun Ratzinger (seit 1.1.2025)

Stellvertreter: Univ.-Prof. Dr. Matthias Schmuth

Adresse: 6020 Innsbruck, Anichstraße 35

Webadresse: <https://dermatologie.tirol-kliniken.at/page.cfm?vpath=dermatologie>

Email: viktoria.migschitz@tirol-kliniken.at



Laboratory facilities

- Allergy laboratory
- Dermatohistopathology laboratory
- Immunofluorescence laboratory
- Venereology and mycology laboratory
- Langerhans cell research
- Epidermal biology research
- Molecular biology research

History

1873-1894: In Innsbruck, it was the surgical clinic that cared for and treated people with sexually transmitted diseases. Because many sexually transmitted diseases caused changes to the skin and mucous membranes, special expertise in this area developed. In the 1870s – at the same time as while a smallpox epidemic was spreading –, an outpatient clinic for sexually transmitted diseases was set up, followed by a separate clinic for syphilis. The relevant decree by Emperor Franz Joseph is dated September 26, 1873. Together with Graz, Innsbruck was one of the first university cities to take this step. Prior to Before this, independent skin clinics had been established in Florence (1802) and Vienna (1849). The associated professorship in Innsbruck was initially established as an associate professorship, but its title was extended to syphilis and dermatology after several applications and finally elevated to a full professorship in 1886. The Innsbruck Professorship for Dermatovenerology is the second oldest in the German-speaking world after that in Vienna (1869) (followed by Prague in 1892, Graz in 1895, Leipzig in 1901, and Bern in 1903).

To learn more about the history about of the clinic in Innsbruck see: <http://www.skinonline.at>

Apprenticeship and training

Students of medicine and molecular medicine (approx. 400/year) at MedUni Innsbruck. Training of doctors in general medicine and skin and sexually transmitted diseases.

Vision of the future

Providing state-of-the-art care for skin and sexually transmitted diseases through research and teaching with national and international visibility.

Department chair:

Prof. Dr. Matthias Schmuth (until 31.12.2024)

Prof. Dr. Gudrun Ratzinger (since 1.1.2025)

Deputy: Prof. Dr. Matthias Schmuth

Address: 6020 Innsbruck, Anichstraße 35

Website: <https://dermatologie.tirol-kliniken.at/page.cfm?vpath=dermatologie>

Email: viktoria.migschitz@tirol-kliniken.at